
“Numãrul insolvenþelor nu determinã
ºi impactul lor economic”
(Interviu cu Andrei Cionca, asociat fondator CITR)

Reporter: Cum a evoluat secto-
rul insolvenþelor în ultimul an?

Andrei Cionca: Conform datelor
statistice publicate de ONRC, nu-
mãrul insolvenþelor s-a înjumãtãþit,
în primul trimestru al acestui an,
faþã de anul trecut. Cu toate
acestea, nu considerãm cã scãde-
rea numãrului de insolvenþe are un
impact cu adevãrat relevant în
economia naþionalã, deoarece, din
anal izele aferente primului
semestru din 2014, reiese cã peste
80% dintre societãþile lichidate în
insolvenþã nu au avut niciun bun
înregistrat. Practic, numãrul insol-
venþelor nu determinã ºi valoarea
sau impactul economic al acestora.

Reporter: Care sunt domeniile
cele mai afectate de insolvenþã?

Andrei Cionca: Tendinþele noi,
în 2015, le reprezintã industria far-
ma ºi domeniul transporturilor,
însã imobiliarele ºi construcþiile
rãmân în continuare de actualitate
ºi ele. Echipa noastrã de experþi a
analizat situaþia economicã actua-
lã, precum ºi indicatorii ei de im-
pact pentru anul în curs, urmãrind
dinamica fiecãrui sector de activi-
tate, modalitatea de finanþare, le-
gislaþia specificã, aspecte legate de
consum ºi consumatori. Pe baza lor
au fost identificate domeniile care
au cel mai mare risc de insolvenþã
în anul 2015.

Conform datelor relevante cu pri-
vire la segmentul companiilor de
impact din economia româneascã,
adicã acele companii care deþin ac-
tive de peste 1,5 milioane euro,
avem un total de aproximativ
9.000 de companii aflate în dificul-
tate sau în stare de insolvenþã imi-
nentã. Dintre acestea, 3.158 acti-

veazã în domeniile real estate, con-
strucþii, farma sau transporturi.
Practic, 35% din totalul companii-
lor de impact din România care au
o situaþ ie f inanciarã del icatã
opereazã într-unul dintre aceste
sectoare de activitate.

Dacã domeniul farmaceutic ºi cel
al transporturilor reprezintã o ten-

dinþã nouã în categoria companii-
lor cu risc de insolvenþã, imobilia-
rele ºi construcþiile sunt arii de ac-
tivitate în topul insolvenþelor încã
de la începutul crizei economice.
Aproape 22% din totalul companii-
lor de impact din real estate au
probleme de lichiditate, însumând
aproape 2.000 de companii cu acti-

ve de peste 1,5 milioane de euro.
În construcþii, numãrul afacerilor
de asemenea dimensiuni care se
confruntã cu dificultãþi financiare

este aproximativ 650, ge-
nerând pierderi anuale

de peste 200.000.000
de euro.

Reporter: Ce ratã
de succes are pro-
cedura de insol-
venþã, în þara noa-

strã?

A n d r e i C i o n c a :

Conform ultimelor date
statistice, rata de succes a

reorganizãrilor în România este de
circa 5%. Motivul principal pentru
care numãrul reorganizãr i lor
reuºite este atât de mic rezidã în
faptul cã majoritatea companiilor
acceseazã procedura insolvenþei
mult prea târziu, când deja nu mai
au resurse financiare ºi nici nu mai
beneficiazã de încrederea partene-
rilor de afaceri. De aceea, pentru a
putea traversa într-o manierã sãnã-
toasã ºi solidã o procedurã de in-
solvenþã, este important ca socie-
tatea bolnavã sã îºi accepte condi-
þia cât mai curând ºi sã acceseze
din timp procedura.

Reporter: Ce estimãri aveþi pen-
tru anul în curs ºi, repectiv, pentru
anii urmãtori, pentru piaþa insol-
venþei?

Andrei Cionca: Trendul descen-
dent al numãrului de insolvenþe,
vizibil în primul trimestru al acestui
an, se va pãstra în continuare, pânã
la un nivel de maturitate a pieþei.
Cu toate acestea, impactul în eco-
nomie va rãmâne moderat, datori-
tã companiilor de talie mare care
se confruntã în continuare cu difi-
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Numãrul insolvenþelor nu determinã ºi valoarea sau

impactul economic al acestora, dupã cum ne-a spus

Andrei Cionca, asociat fondator CITR.

Domnia sa ne-a precizat, în cadrul unui interviu:

”Numãrul insolvenþelor s-a înjumãtãþit, în primul tri-

mestru al acestui an, faþã de anul trecut. Cu toate

acestea, nu considerãm cã scãderea numãrului de in-

solvenþe are un impact cu adevãrat relevant în econo-

mia naþionalã, deoarece, din analizele aferente primului

semestru din 2014, reiese cã peste 80% dintre societã-

þile lichidate în insolvenþã nu au avut niciun bun înregi-

strat. Practic, numãrul insolvenþelor nu determinã ºi

valoarea sau impactul economic al acestora”.

Potrivit reprezentantului CITR, în ceea ce priveºte

piaþa insolvenþei, tendinþele noi, în 2015, sunt repre-

zentate de industria farma ºi de domeniul transpor-

turilor, rãmânând, însã, de actualitate ºi sectorul

imobiliarelor ºi cel al construcþiilor.

"Avem

un total de

aproximativ 9.000 de

companii aflate în

dificultate sau în stare

de insolvenþã

iminentã".



cultãþi financiare.
Insolvenþa este o stare de fapt, nu

o opþiune, aºa cã acest fenomen va
continua sã existe ºi pe viitor, când
piaþa insolvenþei va deveni mai
maturã, stabilã ºi predictibilã.

Reporter: Cât de mult s-au edu-
cat managerii în ceea ce priveºte
posibilitatea de restructurare?

Andrei Cionca: Existã cu siguran-
þã o mai bunã înþelegere a fenome-
nului insolvenþei în rândul oameni-
lor de afaceri români decât era în
2009, la începutul crizei. Mediul de
afaceri a fost forþat de contextul
economic global sã interacþioneze
tot mai mult cu procedura insol-
venþei, fie direct, fie indirect - prin
insolvenþa unui partener de busi-
ness.

În procesul de asimilare a stãrii
de insolvenþã în ciclul firesc de via-
þã al unei economii echilibrate, un
rol important îl au sursele de infor-
mare. Iar în aceastã privinþã, echipa
CITR s-a implicat întotdeauna ex-
trem de activ în comunicarea con-
stantã cu mediul de afaceri ºi infor-
marea corectã a acestuia cu privire
la implicaþiile procedurii insolven-
þei. Am realizat în acest sens, în in-
tervalul 2012-2014, un program de
educare ºi informare a mediului de

afaceri, în parteneriat cu principa-
lele Camere de Comerþ din þarã,
având peste 1.500 de companii
prezente la seminariile susþinute
de specialiºtii CITR.

Reporter: Ce se întâmplã cu imo-
bilele dezvoltatorilor care au intrat
în insolvenþã?

Andrei Cionca: În primã fazã, ac-
tivele dezvoltatorilor rãmân în
conservare pânã când creditorii
stabilesc direcþiile companiei intra-
te în insolvenþã. Dupã clarificarea
stadiului debitoarei, se trece la
promovarea ºi valorificarea active-
lor, care se poate face fie prin licita-
þii publice, fie prin negocieri direc-
te. Procedura vânzãrii este simplã,
rapidã ºi sigurã, fiind guvernatã de
legea insolvenþei.

Reporter: Existã cerere pentru ca
acestea sã fie vândute?

Andrei Cionca: Faþã de anii ante-
riori s-a constatat o creºtere a inte-
resului pentru achiziþionarea acti-
velor din procedura de insolvenþã,
ceea ce ne bucurã ºi ne face sã
credem cã s-a înþeles mecanismul
de vânzare în cadrul acestei proce-
duri. A crescut numãrul solicitãrilor
venite din partea investitorilor în
real estate ºi din partea marilor
dezvoltatori. Existã foarte multe

cereri de achiziþii în special pentru
imobilele aflate în zone centrale
ale oraºelor ºi cu preþuri accesibi-
le. Cele mai cãutate imobile sunt
cele precum clãdirile rezidenþiale,
apartamentele, dar ºi clãdirile de
birouri.

Reporter: Care sunt diferenþele
între preþurile pieþei ºi cele cu care
sunt vândute aceste imobile?

Andrei Cionca: Dintr-o analizã
internã, reiese cã, în funcþie de
strategia de vânzare aprobatã ºi de
interesul pieþei pentru produs, pre-
þ u l poat e sc ãd e a c u pânã la
30%-40% din valoarea de evaluare.
Nu este, însã, o regulã, întrucât
sunt ºi cazuri când unele active
sunt vândute la valoarea de eva-
luare, adicã preþul pieþei stabilit de
cãtre evaluator. De exemplu, anul
acesta au fost vândute apartamen-
te cu douã pânã la cinci camere,
dintr-un complex central al Capita-
lei aflat în procedurã de insolvenþã,
la preþuri cuprinse între 78.000 de
euro ºi 300.000 de euro.

Reporter: În ce zone întâlnim
cele mai multe astfel de locuinþe?

Andrei Cionca: În Bucureºti,
principalele zone de interes sunt
lângã Arcul de Triumf (unde se aflã
complexul Alia Inmobiliaria), un

bloc de apartamente în sectorul 2
pe strada Eminescu 220, un bloc
de apartamente în Pipera, precum
ºi un bloc cu 58 apartamente în
sectorul 3, în cartierul Titan.

Reporter: Au mai avut loc, în ulti-
ma vreme, intrãri în insolvenþã ale
dezvoltatorilor imobiliari?

Andrei Cionca: În 2015, în porto-
foliul CITR nu s-au înregistat noi in-
solvenþe în rândul dezvoltatorilor
imobiliari.

Reporter: Formeazã acestea o
piaþã oarecum similarã cu cea a lo-
cuinþelor scoase la vânzare ca ur-
mare a executãrii de cãtre bãnci (în
condiþiile în care persoanele care
nu-ºi mai pot plãti creditele se aflã,
de fapt, în insolvenþã)?

Andrei Cionca: Putem spune ºi
aºa, însã fiecare din cele douã pro-
ceduri este reglementatã de o lege
specificã: Legea 85/2014 în cazul
insolvenþei, iar Codul de Procedurã
Civilã în cazul executãrilor. Modali-
tãþile de valorificare se pot întrepã-
trunde, însã modalitatea de pune-
re în practicã diferã de la caz la caz.

Reporter: Mulþumesc!
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"Tendinþele noi în privinþa insolvenþei, în 2015, le reprezintã
industria farma ºi domeniul transporturilor, însã imobiliarele ºi

construcþiile rãmân în continuare de actualitate ºi ele".


